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تردد تاکسی های پلاک افغانستان در مشهد 
چند ماهی اســت که در سطح 
مشــهد علاوه بر تاکســی های 
زردرنگی که همیشــه بوده اند و 
مســافرین را جابه جا می کردند، 
نیــز  آبی رنگــی  تاکســی های 
دیده می شــود که پلاک هرات 
پشت شــان نصب شده است . با توجه به اینکه تا چندی پیش چنین تاکسی هایی 
که تنها مسافرین افغانستانی را جابه جا می کنند، در شهر دیده نمی شدند، اکنون 
حضورشــان سوال برانگیز است . اکبر فلاح، سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شــهرداری مشــهد در این خصوص اظهار کرد: اگرچه نظارت بر این 
تاکسی ها بر عهده تاکسیرانی مشهد نیست، اما تا جایی که من اطلاع دارم، این ها 
تاکســی های برون شهری اند و مســافرین را از مشهد به هرات و بالعکس جابه جا 
می کنند و اصلا در داخل شــهر مشــهد فعالیتی ندارند . وی افزود: این تاکسی ها 
افغانستانی های ساکن مشهد را جابه جا نمی کنند، زیرا این کار برای خودشان هم 
صرفه اقتصادی ندارد . همچنین مجید نژادحسین، عضو شورای شهر مشهد نیز در 
این خصوص به »انتخاب« گفت: این تاکسی ها متعلق به افغانستان اند که از طریق 
مرز دوغارون وارد کشــور می شــوند و با ورود به مشهد، مسافرین را در پایانه های 
مسافربری پیاده می کنند و حق تردد در داخل شهر را ندارد . وی در پاسخ به اینکه، 
اما چند مورد از تردد این تاکسی ها در سطح شهر دیده شده است، عنوان کرد: اگر 
این تاکسی ها در سطح شهر مسافرکشی کنند، پلیس راهنمایی و رانندگی وظیفه 
اعمــال قانون بر آنان را دارد . این در حالی اســت که هادی امیدوار، رئیس پلیس 
راهنمایی و رانندگی خراســان رضوی معتقد اســت اگرچه این تاکسی ها کارکرد 
برون شــهری دارند، اما تردد و مسافرکشــی آنان در داخل شهر نیز منعی ندارد . 
وی بیان کرد: این تاکســی ها در اطراف پایانه مسافربری مشهد چند دفتر دارند و 
افرادی که قصد سفر به افغانستان را دارند، به این دفاتر مراجعه می کنند یا بالعکس 
مسافرینی از افغانستان با این تاکسی ها به مشهد می آیند . حال ممکن است زائرانی 
افغانستانی که مثلا می خواهند از هتل به حرم مشرف شوند نیز برای تردد از این 
تاکسی ها استفاده کنند . امیدوار در پاسخ به اینکه، اما بنا بر گفته شورای شهر این 
تاکسی ها اجازه تردد در داخل شهر را ندارند، گفت: اینکه این تاکسی ها کجا اجازه 
تردد دارند را ما تعیین می کنیم . یک شهروند افغانستانی که به مشهد سفر کرده و 
در این جا غریب است، طبیعی است که وقتی می خواهد از پایانه به جایی برود یا در 
داخل شهر جابه جا شود، از این تاکسی ها استفاده کند . رئیس پلیس راهور خراسان 
رضوی همچنین با بیان اینکه افغانســتانی های ساکن در مشهد از این تاکسی ها 
اســتفاده نمی کنند، افزود: از قدیم الایام این تاکسی های برون شهری بین مشهد و 
هرات مسافرین را جابه جا می کردند و در داخل شهر نیز آنان را به مقصدهای مورد 
نظرشان می رساندند . ممکن اســت جدیدا رنگ آن ها تغییر کرده باشد، وگرنه از 

قدیم بوده اند و در آینده هم خواهند بود . 

اوج بروز آنفلوآنزا از آذرماه
مدیریــت  مرکــز  رئیــس 
وزارت  واگیــر  بیماری هــای 
بهداشــت بــا تشــریح آخرین 
وضعیت بروز بیماری های فصلی 
در کشور، با تاکید بر اینکه اکنون 
بیشــترین ســهم بیماری زایی 
مربوط به آنفلوآنزاســت، گفت: از این رو به افراد بالاتر از ۶۰ ســال، کسانی که 
بیماری های زمینه ای دارند، زنان باردار و .  .  . توصیه می شــود سریع تر نسبت به 
واکسیناسیون خود اقدام کنند . دکتر شهنام عرشی در گفت وگو با ایسنا، گفت: 
از حدود ۴ تا ۶ هفته قبل به تدریج موارد آنفلوآنزا در کشــور افزایش یافته است 
البته این روند افزایشــی همواره در آبان ماه و آذرماه اتفاق می افتد؛ یعنی از آبان 
ماه شــروع شده و در آذر به اوج خود می رســد و بعد از حدود دو ماه به تدریج 
کاهش می یابد . وی افزود: طبق پیش بینی ما و آنچه که در فصل تابســتان هم 
اعلام شــد؛ انتظار داشتیم که افزایش موارد چند هفته زودتر شروع شود که این 
اتفاق هم افتاد . الان هم بســیاری از موارد سرماخوردگی که شاهد آنها هستیم 
به دلیل آنفلوآنزا اســت . او تاکید کرد: بر اساس رصد شرایط، حداقل ۲۰ درصد 
انواع موارد سرماخوردگی های سرپایی مربوط به آنفلوآنزا است؛ البته در مواردی 
که بســتری می شوند طبیعتا سهم آنفلوآنزا بالاتر است که این موضوع و بستری 
شدن در بیمارســتان در افراد با سنین بالاتر بیشتر مشاهده می شود . عرشی با 
بیان اینکه آنفلوآنزایی که امســال شاهد آن هســتیم در برخی گروه های سنی 
شــدت بیشــتری دارد، اظهار کرد: توصیه اکید ما از شهریور ماه تزریق واکسن 
آنفلوآنزا در گروه های مســتعد عوارض این بیماری بود . در واقع افراد بالاتر از ۶۰ 
ســال، کسانی که بیماری های زمینه ای دارند، زنان باردار و .  .  . باید سریعا نسبت 
به واکسیناســیون خود اقدام کنند . وی افزود: از سوی دیگر از کسانی که علائم 
ســرماخوردگی دارند تقاضا می کنیم تا کاهش علائم و گذر از دوره ناقل بودن، 
در منزل بمانند و اســتراحت کنند تا سایرین را هم در معرض خطر قرار ندهند 
و درصورتی که اجبار به خروج از منزل دارند، حتما از ماســک استفاده کنند تا 
موجب ابتلای دیگران به بیماری نشوند . همچنین شست وشو و ضدعفونی کردن 
دســت ها در جلوگیری از بیماری های فصلی از جمله آنفلوآنزا، سرماخوردگی و 
کرونا نقش موثر دارد . رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت، 
تاکید کرد: طی سه هفته اخیر پیک بالایی از موارد بیماری را در کشور داشتیم 
اما خوشبختانه از نظر دارو و امکانات مشکلی نداشته ایم و اقلام مورد نیاز به اندازه 

کافی در کشور تامین شده است . 

گزارش

سلامت

دبیر مرجع ملی حقوق کودک:

۱۰ هزار کودک بی سرپرست در مراکز بهزیستی هستند

در مدیریت شهری ششم رقمی بالغ بر ۱ هزار 
و ۱۳۴ میلیارد تومــان درآمد از قطع درختان 
کسب شده است، درآمدی که مدیریت شهری 
دوره ششم در دوسال عملکرد خود ثبت کرده 
است نســبت به عملکرد مدیریت شهری دوره 
پنجــم ۹۵ درصد رشــد پیدا کرده اســت . به 
گزارش خبرآنلاین، بحث و جدال بر سر باغات 
تهران از ابتدای شــکل گیری شورای ششم تا 
امروز همیشــه در کانون مستاجران این دوره 
چهار ساله بهشــت و منتقدانشان قرار داشته 
است، جدالی که بیشتر از آنکه مخاطبش زاکانی 
و معاونانش باشد گریبان چمران و شورا نشینان 
را گرفته است . در این میان هرچند چمران به 
جای پاسخگویی و مسئولیت پذیری با مطرح 
کردن مسائل حاشــیه ای و اظهاراتی همچون 
»بنده متر نکرده ام که بدانم ۳۰۰ هکتار است 
یا ۴۰۰ هکتار، کسانی که متراژ را هم مشخص 
کردند حتما آمار موساد را گرفته اند«، نشان داد 

دستش پیش منتقدان چندان پر نیست!
سرنوشت گم شدن پرونده با ۳ هزار متری 

چه شد؟
بهروز شیخ رودی؛ کارشــناس مالیه و اقتصاد 
شهری با اشــاره به انتفاع مالی شــهرداری از 
درخت کشــی و قتل عام باغــات در تهران به 
خبرآنلاین گفت: برخی افراد در اظهاراتی سهم 
تامین مالی باغات در مالیه شهری را اندک تلقی 
کــرده بودند، این افراد مبنای استدلالشــان از 
جنس توهم توطئه ای اســت که رییس شورای 
شــهر را وادار  می کنــد که بگویــد منتقدان 
مدیریت ایشــان بر شورای شهر آمار را از فلان 
جا گرفته اند! ســاخت و ساز در باغات تهران دو 
جریان عمده مالی وجود دارد، یک جریان مالی 
قانونی که در چارچوب قانون رخ می دهد و برای 
شهرداری درآمدهای مختلفی از جمله عوارض 
قطع درختان، عوارض صــدور پروانه، عوارض 
ارزش افزوده ناشــی از تغییر کاربری، عوارض 
مــازاد تراکم و . . . را به ارمغــان می آورد و مالک 
یا سازنده نیز از عایدی تغییر کاربری، بارگذاری 
در سطح اشغال بالا و تراکم حداکثری بهره مند 
می شــود، مجموع این عوارض را اگر حســاب 
کنیم رقم کمی نخواهد بود! البته جهت گیری 
مدیریت شــهری تعیین کننده است و حتی بر 
جریان مالی پنهانی که تســهیلگر فرآیند قطع 
درختان، اعمال تخلف در جریان ساخت و. . . نیز 
تاثیر گذار خواهد بود . او ادامه داد: »در حقیقت 
باید گفت آقای چمران اگر دلســوز باغات شهر 
تهران به عنوان یک سرمایه و میراث طبیعی و 
بین نسلی هستند به جای آنکه منتقدان را متهم 
به گرفتن آمار باغات نابود شده از موساد کنند 
باید از دستگاه های امنیتی درخواست می کردند 
تا به مساله گم شدن پرونده باغ سه هزار متری 
که یکی از اعضاء شورا در برنامه زنده تلویزیونی 
به آن اشــاره کرد ورود کنند تا مشخص شود 
چگونه پرونده یک باغ را در شــورای شــهر به 

ریاست چمران گم شده است!«معاون محاسبات 
و پایش عملکرد شورای پنجم با اشاره به کسب 
درآمد شهرداری از قطع درختان در ادامه افزود: 
»مطابق آمار و داده های موجود در گزارشــات 
تفریغ بودجه شــهرداری تهران از سال ۱۳۸۷ 
تا شــهریورماه ۱۴۰۲ از محل عــوارض قطع 
درختان رقمی بالغ بــر ۱ هزار و ۸۷۱ میلیارد 
تومان درآمد کسب کرده است، درآمدی که بر 
اساس اصلاحیه ای که در شورای پنجم تصویب 
شــد باید صرف تملک باغات و ایجاد بوستان 
با اولویت در محلات فاقد بوســتان شود . روند 
کسب درآمد شــهرداری از محل عوارض قطع 
درختان با فراز و رشــد مواجه بوده اســت و ما 
شــاهد آن هســتیم که درآمد ۷ میلیارد و ۷۸ 
میلیون تومانی شهرداری از قطع درختان تهران 
در ســال ۱۳۸۷ به رقم ۳۱۴ میلیارد تومان در 
شش ماهه نخست ســال ۱۴۰۲ رسیده است، 
رشــدی که متاثر از افزایش قیمت منطقه ای 

املاک بــه عنوان یکی از مولفه هــای موثر در 
تعیین جریمه اســت و برهمین اســاس میل 
مالکان به قطع درختان و زیر ســاخت و ســاز 

بردن باغات نیز افزایش پیدا کرده است .«
رکورد شکنی از درآمد عوارض

قطع درخت
این کارشناس بودجه و مالیه شهری با اشاره به 
عملکرد مدیریت شهری دوره ششم در وصول 
عوارض قطع درختان به خبرآنلاین گفت: »در 
خلال سال های ۱۴۰۰ تا پایان شهریور ۱۴۰۲ 
یعنی دوره مدیریت شهری ششم ما شاهد آن 
هستیم که رقمی بالغ بر ۱ هزار و ۱۳۴ میلیارد 
تومان درآمد از قطع درختان کسب شده است، 
درآمدی که مدیریت شــهری دوره ششــم در 
دوسال عملکرد خود ثبت کرده است نسبت به 
عملکرد مدیریت شهری دوره پنجم ۹۵ درصد 
رشــد پیدا کرده اســت، این رشد در حالی رخ 
داده است که شورای ششــم اجازه رشد مبلغ 

جریمه قطع درختان را نســبت به دوره پنجم 
مدیریت کرده اســت و رقم ریالی جریمه ها با 
سیاستگذاری شــورا نهایتا ۲۰ درصد افزایش 
پیدا کرده اما عملکرد ریالی زاکانی و مدیرانش 
در درآمد زایی از قطع درختان در مدت دوسال 
نســبت به چهار ساله دوره پنجم چیزی حدود 
۹۵ درصد افزایش پیدا کرده است . «شیخ رودی 
در ادامه با اشــاره به ارقام درآمد حاصل از قطع 
درختان توســط مدیریت شــهری دوره ششم 
افزود: »خوب است مدیران دوره ششم شهری 
قبــل از آن که ژســت حامی باغــات تهران را 
بگیرند به مردم تهران پاسخ بدهند که چطور در 
دو سال مدیریت شهری دوره ششم رقم ۱ هزار 
و ۱۳۴ میلیارد تومــان درآمد از قطع درختان 
کسب شده است؟ نتیجه دوسال سیاستگذاری 
چمران در شــورا و راهبری اجرایی زاکانی در 
شهرداری این شده است که درآمد این دو سال 
رکورد کسب درآمد از عوارض قطع درختان از 

ابتدای شورای سوم یعنی سال ۱۳۸۷ تا کنون 
را شکسته است و آقایان درحالی که این رکورد 
زنــی را که نتیجه قطع بیشــتر درختان با بن 
ریشــه و قدمت بالاتر اســت را برای خود ثبت 
کرده اند ژســت و ادعای حمایت از باغات را نیز 
ســر  می دهند . «او گفت: »البته بر خلاف تصور 
حاکم برمدیریت شهری دوره ششم شهروندان 
تهرانی با دقت عملکرد شــورا و رئیس شورای 
شهر پرسابقه ،شهرداری و شهردار مدعی مبارزه 
با فساد را  می نگرند و منتظرند ببینند سرانجام 
آن پرونده باغ سه هزار متری که گم شدنش را 
یک عضو شورای ششم مطرح کرد چه  می شود؟ 
به هر حال مردم تهران به عنوان صاحبان اصلی 
شهر منتظرند متخلفان این قضیه شناسایی و 
به دســتگاه قضایی معرفی شوند، وقتی جریمه 
قطع درختان برای شهرداری نان دارد؛ نمی توان 
نسبت به قطع درختان و ساخت و ساز در باغات 

بی تفاوت بود!«

دبیر مرجع ملی حقوق کودک توضیحاتی در 
خصوص شیوه نامه مراقبت موقت از کودکان و 
نوجوانان بی سرپرســت و بدسرپرست و آیین 
نامه قانون حمایــت از این کودکان ارایه کرد . 
به گزارش خبرگزاری مهر، ســیدعلی کاظمی 
دربــاره آئین نامه قانون حمایــت از کودکان 
بی سرپرست و بدسرپرست گفت: این آئین نامه 
در فروردین ماه سال جاری با همکاری وزارت 
کشــور، وزارت رفاه و تلاش وزیر دادگستری 
تصویب شــد و پس از تصویب این آئین نامه، 
شــرایط واگذاری کودکان بی سرپرســت و 
بدسرپرست به نوشتن یک شیوه نامه در وزارت 
دادگستری منوط شد . وی افزود: برای نوشتن 
این شــیوه نامه به موجب آئیــن نامه مذکور 
ســه ماه وقت داشــتیم ولی با توجه به اینکه 
اختلاف نظر زیاد بود در تاریخ اول شهریورماه 
به بهزیستی و سایر دستگاه های مرتبط ابلاغ 
شد . از تاریخی که ابلاغ شد سازمان بهزیستی 
مقدماتی را انجام داد، از جمله اینکه ســامانه 
خــود را طبــق شــیوه نامه اصلاح کــرد . ما 
کارگاه های آموزشــی و جلسات توجیهی را با 
کارشناسان مسؤول و بهزیستی تشکیل دادیم . 
مراکز بهزیستی می توانند از طریق شیوه نامه 

مراقبــت موقــت از کــودکان و نوجوانان بی 
سرپرست و بدسرپرســت برای واگذاری این 
کودکان استفاده کنند . معاون وزیر دادگستری 
ادامــه داد: حدود ۱۰ هزار کــودک در مراکز 
بهزیســتی و مراکز غیردولتــی تحت نظارت 
بهزیســتی نگهداری می شوند . ما امیدواریم با 
اقدامات انجام شده شاهد این باشیم که مراکز 
بهزیستی تخلیه شود و کودکان بی سرپرست 
و بدسرپرست به خانواده های متقاضی واگذار 
شــوند . از طرفی هــم کــودکان دیگری که 
متقاضی حمایت هستند را در این چرخه قرار 
بدهیم . با اجرای این شیوه نامه مراکز نگهداری 
از حالت نگهداری محض خارج می شوند و به 
یک پــل ارتباطی بین خانواده مراقب و مراکز 
بهزیســتی تبدیل می شــوند . کاظمی با بیان 
اینکه واگذاری موقت کودکان بی سرپرست و 
بدسرپرست به فرزندخواندگی منجر می شود، 
گفــت: در ۷۰ درصد موارد این واگذاری ها به 
فرزندخواندگی منتهی می شود؛ البته شاید در 

همان ابتدای کار بــه فرزندخواندگی منتهی 
نشود ولی زمانی که کودک به خانواده سپرده 
می شود و شرایط خوب بین خانواده و کودک 
برقرار می شود خانواده متقاضی فرزندخواندگی 
می شود . تلاش این اســت که اقدام نگهداری 
موقت زمینه ای باشــد که یا باعث بازگرداندن 
کودک به خانواده اصلی اش شود و خانواده اش 
اصلاح شــوند یــا اینکه شــرایط واگذاری به 
فرزندخواندگــی و مراقبت های جایگزین دراز 
مدت تر فراهم شــود . وی در پاسخ به سوالی 
درباره حمایت های قانونی برای تشویق زوجین 
در خصوص پذیرش کودکان دچار معلولیت یا 
کودکان خاص، گفــت: طبق تبصره ۱۰ ماده 
یک شــیوه نامه مراقبت موقــت از کودکان 
و نوجوانــان بی سرپرســت و بدسرپرســت، 
)کودکان و نوجوان دارای شرایط ویژه( کودک 
و نوجوانی که به جهت داشتن معلولیت، ابتلاء 
به بیماری های نیازمند پیگیری درمان که هر 
ســال از سوی ســازمان تعیین می شوند بروز 

حادثه یا آســیب برای او، سابقه مصرف مواد 
اعتیــادآور یا موارد خاص دیگر یا تشــخیص 
کارگروه استان، در شرایط ویژه قرار می گیرند 
و نیازمنــد خدمــات ویژه حمایتی هســتند . 
کاظمی ادامه داد: این کودکان شرایط ویژهای 
دارنــد که ما نســبت به انتخــاب خانواده ها 
هم دقت بیشــتری می کنیــم و در عین حال 
مساعدت های بیشتری به خانواده های مراقب 
از ایــن کودکان داریم . در شــیوه نامه مذکور 
پیش بینی شــده که برنامه هــای مراقبتی و 
امدادی ویژه برای این خانواده ها در نظر گرفته 
شود . ما الان خانواده ای داریم که جزو خانواده 
متوسط جامعه اند ولی کودک HIV مثبت و یا 
کودک معلول و یک کودک دچار بیماری های 
ســخت را انتخــاب کردند و هیــچ کمکی را 
دریافت نمی کنند و معتقدنــد که این کار را 
به عنوان وظیفه انســانی خود تلقی می کنند 
اما ممکن اســت یک خانواده بــرای درمان و 
مراقبت از این کــودکان نیاز به مراقبت هایی 

داشــته باشــد که در این موارد خاص نوشته 
می شود که در ماه مبلغی امداد ماهانه شوند یا 
برخی داروها و تجهیزات و. . . را برای آنها فراهم 
می کنیم . وی درباره مجتمع های شوق زندگی 
در پایان گفت: این مجتمع ها با الهام از الگوی 
موفق در مشــهد و با ابتکار قضات این شــهر 
درباره گردهم آوردن نهادهای مختلف، ایجاد 
شــد که پس از آن یک مجتمع شوق زندگی 
هم در شــیرخوارگاه آمنه تهران دایر شد که 
مدل آن اجتماع محور و بهزیستی محور است 
و نهادهــای دیگر هم بــه آن کمک می کنند . 
فرایندهای حمایت از کودکان در آن طراحی 

شده است .
از قضات و نهادهای مردمی هم در آن حضور 
دارنــد و در مــورد کودکان بی سرپرســت و 
بدسرپرست فعالیت می کند . سرعت واگذاری 
کودکان با این مجتمع ها زیاد شــده اســت . 
پیگیریم کــه دومین مجتمع با کودکان کار و 
خیابان هم در تهران ایجاد شــود . به زودی در 
استان های دیگر هم مجتمع های شوق زندگی 
را راه انــدازی می کنیم . در اســتان مرکزی و 
خراسان هم در دو سه ماه اخیر این مجتمع ها 

ایجاد شده است . 

رشد چشمگیر درآمد مدیریت شهری از قطع درخت

درآمد میلیاردی شهرداری از درخت کُشی 
چمران و زاکانی ژست می گیرند اما از درآمد قطع درخت رکورد زدند

تشدید آلودگی هوا در ۶ کلانشهر ایران
سازمان هواشناسی ضمن صدور هشدار درباره تشدید آلودگی هوا در ۶ کلانشهر 
کشــور از جمله تهران، از بارش برف و باران در ۱۶ استان طی امروز و فردا خبر 
داد . به گزارش ایلنا، پیش بینی کلی نقشــه های همدیدی و  آینده نگری سازمان 
هواشناســی نشان می دهد که با عبور موج تراز میانی جو از نیمه جنوبی کشور، 
امروز، شنبه در استان های سیستان و بلوچستان، شرق هرمزگان و نیمه جنوبی 
کرمان رگبار،  رعد و برق و وزش باد شدید روی می دهد . روز یکشنبه در اردبیل 
و استان های ساحلی دریای خزر وزش باد شدید جنوبی و افزایش دما پیش بینی 
می شود . در برخی مناطق شمال غرب کشور نیز افزایش ابر و رگبار پراکنده رخ 
می دهد، اما در ســایر مناطق کشور جو آرام و پایداری حاکم است . روز دوشنبه 
به تدریج با ورود سامانه بارشی جدید از شمال غرب و غرب کشور، در استان های 
واقع در شــمال غرب و برخی مناطق استان های کرمانشــاه، کردستان و ایلام 
ابرناکــی، بارش باران،  رعد و برق و وزش باد و در ارتفاعات بارش برف پیش بینی 
می شود . سه شنبه آینده با شمالی شدن جریانات روی دریای خزر ابرناکی، بارش 
باران و وزش باد همراه با کاهی نســبی دما در ســواحل دریــای خزر، اردبیل و 
آذربایجان شرقی آغاز می شود . براساس اعلام سازمان هواشناسی کشور، از امروز 
تا دوشــنبه هفته آینده در شــهرهای تهران، کرج، اصفهان، اراک، سمنان و قم 

افزایش غلظت آلاینده های جوی و کاهش کیفیت هوا پیش بینی می شود . 

هواشناسی

هوش مصنوعی در حفاظت از محیط زیست 
معاون آموزش و مشــارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره 
به اهمیت هوش مصنوعی در جهان امروز، گفت: هوش مصنوعی برای حفاظت 
از آب، خاک، زیســتگاه ها و محیط زیست قابل استفاده است . به گزارش ایرنا از 
سازمان حفاظت محیط زیســت، نورالله مرادی درباره ارتباط هوش مصنوعی و 
محیط زیست اظهار داشــت: اکنون هوش مصنوعی را می توان به عنوان بازیگر 
کلیدی تحول دیجیتال در بســیاری از صنایع در نظر گرفت . پیش بینی ها نشان 
می دهد که توسعه کاربردهای هوش مصنوعی باعث رشد اقتصادی دنیا در سال 
۲۰۳۰ بــه بیش از ۱۵ تریلیون دلار خواهد شــد . وی افزود: ســهم هر یک از 
کشورها با توجه به میزان توسعه یافتگی آنها در این رشد متفاوت است؛ به طوری 
که برای کشــورهای پیشرو همچون چین و آمریکا بین ۱۸ تا ۲۱ درصد و برای 
کشورهای با اقتصاد ضعیف بین چهار تا هشت درصد خواهد بود . معاون آموزش و 
مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط زیست درباره بودجه های تخصیص 
یافته در این زمینه اضافه کرد: در بخش ســرمایه گذاری آمریکا، چین، انگلستان 
و کانادا ســالیانه بیشترین سرمایه گذاری را در توسعه هوش مصنوعی داشته اند . 
کمیســیون اروپا نیز برای توسعه هوش مصنوعی طی سال های ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۷ 
بودجه بیش از ۲ میلیارد یورویی لحاظ کرده که همه این موارد نشان دهنده رشد 

روزافزون و اهمیت بی بدیل هوش مصنوعی در دنیا است . 

فنآوری



مدیرعامل ســازمان ســرمایهگذاری و مشارکت های 
مردمی جزئیات قرارداد احداث زباله ســوز ۶۰۰۰ تنی 
را تشــریح کرد . نوید خاصه باف در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به دســتاوردهای سفر شهردار تهران به چین 
گفت: شهردار تهران سفری برنامه ریزی شده به چین 
داشت و در جریان این سفر، بازدیدهایی از حوزه های 
حمل و نقلی، مســکن، پسماند و. . . در چین داشت که 
این بازدیدها زمینه ساز انعقاد قرارداد احداث زباله سوز 
در تهران شد . وی با بیان اینکه شهردار تهران و هیات 
همراه در ســفر چین، بازدیدی هم از مجموعه بزرگ 
زباله سوز متعلق به یک شرکت بزرگ چینی داشتند، 
افزود: با توجه به جدیت شــهرداری تهران در احداث 
زباله ســوز، بلافاصله بعد از اعلام آمادگی شــهرداری 
تهران و ارســال دعوتنامه، هیات چینــی بازدیدی از 
وضعیت زباله های شهر تهران و روش امحا آن داشته و 
در جلسات مختلفی این موضوع را آنالیز کردند . خاصه 
باف با اشاره به اینکه سرانجام در مدل مشارکتی سهم 
شــهرداری تهران در راه اندازی ایــن پروژه ۳۰ درصد 

اســت و ۷۰ درصد دیگر با سرمایه گذاری و مشارکت 
طــرف چینی عملیاتی خواهد شــد، ادامه داد: در این 
قرارداد آمده اســت که شرکت ســرمایه گذار چینی 
طی مدتی که در مدل اقتصادی پیش بینی  می شــود، 
فعالیت کرده و بعد از آن تجهیزات را به صورت اورهال 
شده تحویل شهرداری تهران خواهد داد که امیدواریم 
در کمتر از ســه ماه آینده این تفاهــم به یک قرارداد 
برسد . وی ادامه داد: ارزش این پروژه احداث زباله سوز، 
بیش از ۶۰۰ میلیون دلار برآورد شــده است که البته 
جزئیات فنی و رژیم تأمین مالی بعد از نهایی شــدن 
قرارداد دقیق خواهد شد که این کارخانه پسماند سوز 
می تواند روزانه تا دو هزار و ۴۵۰ مگاوات برق ناشی از 
سوزاندن زباله های تهران تولید کند . خاصه باف با اشاره 
به اینکه از آخرین تکنولوژی روز دنیا برای احداث این 
زباله سوز استفاده خواهد شد، افزود: براساس ظرفیت 
زباله های پایتخت، نوع زباله و شرایط آب و هوایی این 
زباله ســوز فعال خواهد شد و امید است ظرف ۲ تا ۲ . 
۵ سال آینده این زباله سوز فعالیت خود را آغاز کند . 

وزیر بهداشــت بــا بیان اینکه آزمون اســتخدامی ۲۵ 
هزار نفر در وزارت بهداشــت در اواخر مهرماه در کشور 
برگزار شــد، گفت: ۱۴ هزار نفر در این آزمون از گروه 
پرستاری پذیرفته شــدند . به گزارش ایلنا، بهرام عین 
اللهی در حاشیه آیین بزرگداشت مقام پرستار در رواق 
دارالمرحمه حرم مطهر رضوی، با اشاره به رشد آموزش 
پرســتاری در کشور در مقاطع مختلف، یادآور شد: ۶۷ 
دانشــگاه و دانشکده علوم پزشکی در کشور فعالند که 
دانشــکده های پرســتاری آنها، از بهترین دانشکده ها 
هستند . وی با بیان اینکه ســالانه ۱۰ هزار پرستار در 
کشور تربیت می شــوند و حتی متقاضیانی از خارج از 
کشور برای تحصیل در رشته پرستاری در ایران وجود 
دارد، افزود: آموزش های ما در کشور، نظری نیست، بلکه 
در بیمارستانها به صورت عملی، آموزش های مورد نیاز 
ارائه می شــود . همچنین از روش های جدید آموزشی 
مانند شبیه ســازها استفاده  می شود و به همین خاطر 
فارغ التحصیلان پرستاری در کشور، توانمندی بالایی 
دارند . وزیر بهداشت با اشاره به پیشرفته بودن دستگاه ها 

و تجهیزات پزشکی در کشور، گفت: تجهیزات جدید و 
پیشرفته درمان در کشور مورد استفاده قرار  می گیرند 
که پرســتاران ایرانی باید آموزش های روزآمد را در این 
زمینــه فرا بگیرند . به گفته عیــن اللهی، امروزه دنیا از 
شــیوه درمان تهاجمی به سوی درمان غیرتهاجمی در 
حال حرکت است و با همین رویکرد خدمات پرستاری 
در منزل نیز در کشــور ارائه  می شــود تا افرادی که در 
دوران نقاهت قرار دارند بتوانند از شرکت های در حال 
تاسیس و مورد تایید وزارت بهداشت، خدمات پرستاری 
دریافت کنند . وی خاطرنشــان کرد: توســعه خدمات 
پرســتاری در منزل موجب کاهش بار بیمارســتان ها 
و تقویت مراقبت از بیمــاران در کانون گرم خانواده ها 
 می شــود . همچنین ثابت شــده که درمان بیماران در 
منزل، با سرعت بیشتری رخ  می دهد . بنابر اعلام وزارت 
بهداشت، وزیر بهداشت با بیان اینکه آزمون استخدامی 
۲۵ هــزار نفر در وزارت بهداشــت در اواخر مهرماه در 
کشــور برگزار شد، گفت: ۱۴ هزار نفر در این آزمون از 

گروه پرستاری پذیرفته شدند . 

پذیرش۱۴ هزار نفر از گروه پرستاری در آزمون استخدامی جزئیات احداث زباله سوز ۶۰۰۰ تنی در پایتخت

استاندار تهران با بیان اینکه ۱۳ هزار و ۵۰۰ معتاد متجاهر 
جمع آوری شدند، گفت: ظرفیت های خالی برای نگهداری 
معتادین داریم که در دوره های ۶ تا یک ســاله نگهداری 
می شوند . به گزارش ایسنا و بنابر اعلام پایگاه اطلاع رسانی 
اســتانداری تهران؛ علیرضا فخاری در بازدید از نمایشگاه 
مواد مخدر با مثبت ارزیابی کردن چنین نمایشــگاه هایی 
اظهار داشــت: این نمایشــگاه با محتــوای آموزنده در 
حوزه های پیشــگیری از اعتیاد و راهکارهــای مبارزه با 
قاچاق مواد مخدر و ترویج مســئولیت اجتماعی با حضور 
دانش آموزان و دانشجویان قابل توجه بود . وی در زمینه 
معتادین متجاهر افزود: استفاده از ظرفیت های مردمی در 
حوزه های ارشادی کمک  می کند تا فرهنگ سازی مناسب 
جهت شناخت محیطی، جامعه هدف و نظام برنامه ریزی 
بــرای جلوگیری از اعتیاد صورت گیرد . اســتاندار تهران 
عنوان کرد: در جلسات حوزه اجتماعی موضوع معتادین 

متجاهر مورد بررســی قــرار  می گیــرد و از طرفی برای 
جمع آوری معتادین متجاهــر برنامه ریزی کلان صورت 
پذیرفته و ظرفیت های خوبی برای نگهداری ایجاد شــده 
است، در این راســتا بخش عمده ای از معتادین متجاهر 
در سطح استان جمع آوری شــده و در چندین اردوگاه 
اسکان پیدا کردند و در مرحله بازپروری قرار دارند . فخاری 
گفت: مهم ترین رکن در مورد معتادین متجاهر چگونگی 
بازگردانــدن آن ها به جامعه اســت و چرخه بعد از ترک، 
بازپــروری، نقش آن ها در خانواده، جامعه و بازار کار و به 
ویژه مباحث روانشناختی باید مورد توجه قرار گیرد که در 
این زمینه فراجا، ســپاه و شهرداری سه سازمانی هستند 
که اقدامات موثــری را دنبال  می کنند . وی با بیان اینکه 
۱۳ هزار و ۵۰۰ معتاد متجاهر جمع آوری شــدند، افزود: 
ظرفیت های خالی بــرای نگهداری معتادین داریم که در 

دوره های ۶ تا یک ساله نگهداری  می شوند.

مدیر کل بیمه گری و جذب منابع سازمان بیمه سلامت 
با بیان اینکه بیمه سلامت فرزندان کارکنان دولت تا قبل 
از این فقط تا ۱۸ سالگی تمدید اعتبار  می شد، از افزایش 

۴ ساله تمدید بیمه سلامت این افراد خبر داد .
به گزارش ایســنا و بنابر اعلام وزارت بهداشــت، دکتر 
جمشــید شــایان فر افزود: اعتبار بیمه ســلامت برای 
فرزندان کارکنان دولت و بازنشســتگان تا پیش از این 

فقط تا ۱۸ سالگی تمدید اعتبار می شد . 
با رویکرد جدید این اعتبار تا ۴ ســال بیشــتر یعنی تا 
۲۲ سالگی فرزندان کارکنان دولت و بازنشستگان تمدید 
 می شــود . وی با بیان اینکه شاغلان و بازنشستگان نیاز 
به مراجعه حضوری به دفاتر پیشــخوان ندارند، به انجام 
تمدیــد اعتبار به صورت بر خط اشــاره کرد و گفت: در 
جهت تسهیل خدمات برای بیمه شدگان تمدید اعتبار 
ســایر افراد هم ۴ ماهه تمدید می شود و این اعتبار هم 

نیاز به مراجعه حضوری ندارد . مدیر کل بیمه گری بیمه 
ســلامت ادامه داد: فرزندان دختر پس از ۲۲ سالگی از 
نظر ازدواج، بررسی می شوند و می توانند پس از ۲۲ سال 
با تماس با سامانه ۱۶۶۶ از جزییات ادامه بیمه سلامت 

خود مطلع شوند .
همچنین فرزندان پســر نیز پس از ۲۲ ســالگی، از نظر 

تحصیل و ازدواج، بررسی می شوند . 
شــایان فر گفت: اگر فردی از شــمول بیمه خود خارج 
 می شــود از بیمه گذار یا بیمه شده در خواست داریم به 
ما اطلاع دهد تا درخصوص معوقات یا حق بیمه بررسی 
و مشــکلی پیش نیاید .  وی با بیان اینکه برررسی دهک 
افــراد در این خصوص برای کارکنــان دولت، مورد نیاز 
نیســت، ادامه داد: تمدید اعتبار بیمه فرزندان کارکنان 
دولت از چند روز قبل به ما ابلاغ شــده است و از تاریخ 

۲۷ آبان ماه لازم الاجراست . 

 تمدید اعتبار بیمه سلامت فرزندان کارکنان دولت تا ۲۲ سالگیجمع آوری ۱۳۵۰۰ معتاد متجاهر 


